



(Versión en castellano y espacio para firmar al final de la carta)

28 de gener de 2024

Som un grup d'organitzacions feministes de dones, famílies i associacions de professionals sanitàries i socials que defensem el dret a gaudir d'una salut sexual i reproductiva de qualitat. Signem aquesta declaració per a exigir a la Generalitat Valenciana que reprenga el projecte d'una casa de parts annexa a l'Hospital Universitari de La Plana, situat a Vila-real (Castelló).

La instal·lació tenia una dotació pressupostària ja aprovada, i la seu construcció estava prevista per a enguany. No obstant això, no apareix cap assignació de diners per a aquest projecte en els plans del nou govern de la Generalitat.

L'evidència científica mostra que les unitats obstètriques no hospitalàries com la planificada a Vila-real beneficien a les dones amb parts considerats de baix risc. En concret, presenten major taxa de parts normals, menys parts instrumentals, menys cesàries i major satisfacció. S'aconsegueix una assistència de qualitat, personalitzada i humana, sense menysprear el suport tecnològic adequat a cada procés per a sostindre o fins i tot disminuir la taxa de morbiditat aconseguida <sup>(1)</sup>.

Les cases de parts o centres de naixement són unes instal·lacions amb un aspecte més semblant a un domicili que a un hospital. Són centres independents manejats per matrones, però que treballen en col·laboració amb els centres hospitalaris, on transfereixen a la dona en el cas que existisca algun criteri que el justifique.

El model d'atenció es basa en un enfocament més personalitzat i continuat, a més de considerar el part com un procés fisiològic, que no s'ha de medicalitzar si no sorgeix cap complicació. Així mateix, s'entén el part com una experiència de vida, emocional, social, cultural i espiritualment significativa en la vida de la dona. És un canvi de paradigma, pel qual es passa de considerar el part com un acte sempre necessitat de medicalització, a tractar-lo com un procés vital, normal i saludable en la vida de les dones.

---

28 de enero de 2024

Somos un grupo de organizaciones feministas de mujeres, familias y asociaciones de profesionales sanitarias y sociales que defendemos el derecho a gozar de una salud sexual y reproductiva de calidad. Firmamos esta declaración para exigir a la Generalitat Valenciana que retome el proyecto de una casa de partos anexa al Hospital Universitario de La Plana, situado en Vila-real (Castelló).

La instalación tenía una dotación presupuestaria ya aprobada, y su construcción estaba prevista para este año. No obstante, no aparece ninguna asignación de dinero para este proyecto en los planes del nuevo gobierno de la Generalitat.

La evidencia científica muestra que las unidades obstétricas no hospitalarias como la planificada en Vila-real benefician a las mujeres con partos considerados de bajo riesgo. En concreto, presentan mayor tasa de partos normales, menos partos instrumentados, menos cesáreas y mayor satisfacción. Se consigue una asistencia de calidad, personalizada y humana, sin despreciar el apoyo tecnológico adecuado a cada proceso para sostener o incluso disminuir la tasa de morbilidad conseguida (1, 2)

Las casas de partos o centros de nacimiento son unas instalaciones con un aspecto más parecido a un domicilio que a un hospital. Son centros independientes manejados por matronas, pero que trabajan en colaboración con los centros hospitalarios, donde transfieren a la mujer en el supuesto de que exista algún criterio que lo justifique.

El modelo de atención se basa en un enfoque más personalizado y continuado, además de considerar el parto como un proceso fisiológico, que no se tiene que medicalizar si no surge ninguna complicación. Así mismo, se entiende el parto como una experiencia de vida, emocional, social, cultural y espiritualmente significativa en la vida de la mujer. Es un cambio de paradigma, por el cual se pasa de considerar el parto como un acto siempre necesitado de medicalización, a tratarlo como un proceso vital, normal y saludable en la vida de las mujeres.

(1) [ESTÁNDARES EUROPEOS PARA CENTROS DE NACIMIENTO](#)

(2) Primera unidad dirigida por matronas en un hospital público de alta complejidad en España: resultados maternos y neonatales  
<https://www.sciencedirect.com/science/article/pii/S1871519224000155>

Per tot això, les sotasignades organitzacions exigim a la Conselleria de Sanitat de la Generalitat Valenciana que recupere el projecte del centre de naixements de Vila-real.

Por todo ello, las organizaciones abajo firmantes exigimos a la Conselleria de Sanitat de la Generalitat Valenciana que recupere el proyecto del centro de nacimientos de Vila-real.





**OBSERVATORIO**  
de violencia obstétrica

**COORDINADORA**



**FEMINISTA  
CASTELLÓ**



CONSEJO DE ENFERMERÍA DE  
LA COMUNIDAD VALENCIANA  
**CECOVA**



unicef | para cada niño







Grupo de apoyo a la lactancia materna de Córdoba

